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فرصت مذاکرات دوحه 

مسیری که چین طی می کند

شهادت آیت ا... بهشتی و یارانش 
 موجب آبیاری درخت

 تنومند انقلاب شد
 . . . دبیر شورای نگهبان گفت: شهادت آیت ا
بهشتی و یارانش توسط منافقین تروریست 
اگرچه مایه تاسف بود، اما موجب آبیاری درخت 
تنومند انقلاب اسلامی شد. آیت ا... جنتی دبیر 
شورای نگهبان در جلسه این نهاد ضمن تسلیت 
به مناسبت فرارسیدن ایام شهادت امام جواد)ع( 
گفت: از خداوند بزرگ می خواهیم توفیق پیروی 
از ائمه بزرگوار را به ما عنایت فرماید تا بتوانیم 
در شرایط مختلف، وظیفه خود را در جبهه حق 
که همان راه و روش ائمه است، به درستی انجام 
دهیم. وی در ادامه به تبیین گوشه ای از فضائل 
و ویژگی های امام جواد)ع( اشاره و تصریح کرد: 
امامت حضرت امام جواد)ع( در دوران کودکی 
آزمون بزرگی برای جامعه اسلامی بود که برخی 
از خواص از این آزمون سربلند بیرون نیامدند و 
برخی دیگر بصیرت شان در این آزمون آشکار شد 
و عاقبت به خیر شدند. جنتی با بیان اینکه مبارزه با 
انحرافات اعتقادی و فرقه ای که در زمان آن حضرت 
به وجود آمده بود، از ویژگی های بارز امام جواد)ع( 
است، تاکید کرد: ایشان همچنین به ما آموختند 
راه خنثی کردن ترفندهای ریاکارانه دشمنانی 
مانند مامون عباسی، ایجاد بصیرت و هوشیاری 

در مردم است. 

مذاکرات دوحه ادامه 
گفت وگوهای وین است

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس گفت: نباید این تحلیل غلط 
شکل بگیرد که مذاکرات در دوحه چیزی جز 
مذاکرات ایران و ۴+۱ است، یعنی همان طور که 
به صورت رسمی هم اعلام شده این مذاکرات 
صرفاً ادامه مذاکره میان ایران و ۴+۱ در وین 
است و فقط از این جهت که مکان دسترسی برای 
هیات های مذاکره کننده نزدیک تر باشد و کشور 
دیگری برای میزبانی اعلام آمادگی کرده این 
گزینه میزبانی پس از ابراز تمایل طرف های قطری 
انتخاب شد. ابوالفصل عمویی خاطرنشان کرد: 
یکی از موضوعاتی که همیشه مطرح بوده این بود 
که چرا باید محل مذاکرات بین المللی در دنیا ثابت 
و در چند کشور خاص باشد، بلکه باید این فرصت 
به همه کشورهایی که تمایل دارند در صلح و 
امنیت بین المللی مشارکت داشته و در موضوعات 

بین المللی نقش آفرینی کنند، داده شود. 

  ترور شخصیت ها
در دستور کار دشمن است

دادستان کل کشور گفت: باید مراقب باشیم 
کار دشمن  در دستور  ترور شخصیت ها  که 
است. ترور شخصیت امر جدیدی نیست و حتی 
در زمان ائمه معصومین )ع( نیز وجود داشته 
است. حجت الاسلام منتظری افزود: دشمنان 
تلاش می کردند چهره های محبوب را در نظر 
مردم بد جلوه دهند و برای این کار از شخص 
امام خمینی)ره( شروع کردند. از آنجا که ایشان 
ویژگی های منحصر به فردی داشتند، در این راه 
توفیقی کسب نکردند و به همین دلیل به ترور 
دیگر شخصیت های تاثیرگذار انقلاب پرداختند. 
منتظری با بیان اینکه گروهک فرقان مسئول ترور 
شخصیت های برجسته و شناخته شده انقلاب از 
جمله شهید مطهری بود، ابراز کرد: این گروه خیلی 
زود شناخته شدند و عوامل آن به مجازات رسیدند. 
بعد از آن سردمداران این گروه که همان منافقین 
بودند، به میدان آمدند و شروع به ترور عناصر 
تاثیرگذار انقلاب همانند آیت ا... دکتر بهشتی و 

سایر اعضای حزب جمهوری اسلامی کردند. 

 برنامه ریزی دور دوم 
سفرهای استانی 

معاون اجرایی رئیس جمهوری گفت: دور 
دوم سفرهای استانی در حال برنامه ریزی است 
و با دستور رئیس جمهور انجام خواهد شد. 
صولت مرتضوی در رابطه با سفر استانی بعدی 
رئیس جمهور اظهارکرد: بیست و شش سفر استانی 
انجام شده و بقیه سفرهای استانی هفته های آینده 
انجام خواهد شد. وی عنوان کرد: کارگروهی برای 
بررسی مصوبات سفر شکل گرفته و گزارشی از 
سفرها تقدیم رئیس جمهور می شود. دور دوم 
سفرهای استانی در حال برنامه ریزی است و با 
دستور رئیس جمهور انجام خواهد شد. معاون 
اجرایی رئیس جمهور تصریح کرد: دور اول سفرها 
مصوبات بود و دور دوم پیگیری و اجرای مصوبات 
و ارزیابی دستگاه های اجرایی و اجرای طرح ها 
مورد بررسی قرار خواهد گرفت و مجدد نیازهای 
استان ها احصاء و در صورت نیاز بر اساس توان 

دولت تصمیم گیری خواهد شد. 

 تمایل کشورهای عربی 
به رابطه با ایران 

وزیر خارجه اردن ضمن رد کردن مساله 
تشکیل ائتلاف نظامی منطقه ای با مشارکت رژیم 
صهیونیستی تاکید کرد که تمام کشورهای عربی 
خواهان روابط خوب با ایران هستند. ایمن الصفدی 
در گفت وگو با شبکه الجزیره تاکید کرد که هیچ 
گونه بحث و گفت وگویی درخصوص تشکیل 
ائتلاف نظامی منطقه ای با مشارکت اسرائیل 
مطرح نشده است و این مساله جزو برنامه های سفر 
جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا به منطقه نیست. 
چیزی که در این راستا مطرح شده است این بود که 
یک رسانه از عبدا... دوم، پادشاه اردن سوالی مبنی 
بر اینکه آیا شما از تاسیس یک ائتلاف دفاعی عربی 
حمایت می کنید و طبیعی است که اردن از هرگونه 
اقدام عربی مشترک چه دفاعی باشد چه امنیتی و 

چه اقتصادی حمایت می کند. 

خبـــر

عبدالرضا فرجی راد
تحلیلگر مسائل بین الملل

رضا بهرامی
 دیپلمات پیشین 
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کهبازتابجهانیزیادیداشتولیساعاتیبعدسخنگویوزارتامورخارجهازادامهمذاکراتدرعصرچهارشنبهخبرداد

آرمانملی-حمیدشجاعی:مذاکرات 
احیای برجام در راستای هماهنگی برای از 
سرگیری مذاکرات از روز سه شنبه 7تیر با 
حضور انریکه مورا هماهنگ کننده مذاکرات 
برجام، علی باقری رئیس تیم مذاکره کننده 
ایران و رابرت مالی مسئول تیم مذاکره کننده 
آمریکا در دوحه قطر آغاز شد. که در نخستین 
روز شروع این مرحله از مذاکرات با گفت وگوی 
»علی باقری« مذاکره کننده ارشد کشورمان و 
»انریکه مورا« معاون مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا کلید خورد. آنطور که نورنیوز 
رسانه نزدیک به شورای عالی امنیت ملی از 
اتاق مذاکرات آورده است؛ است؛ در اولین 
روز، گفت وگوها بر سر موضوعات باقی مانده 
با »رویکردی فنی و با جدیت« دنبال شده 
است. این در حالی است که فضای حاکم بر 
مذاکرات با تمرکز بر »ابعاد تخصصی« هر یک 
از گروه های مورد گفت وگو پیگیری شده است. 
گرچه انریکه مورا به نمایندگی از اتحادیه اروپا 
نقش هماهنگ کننده مذاکرات و انتقال دهنده 
دیدگاه های طرف های ایرانی و آمریکایی را بر 
عهده دارد لکن در مذاکرات سه شنبه شب صرفا 
گفت وگوها میان او و علی باقری مذاکره کننده 
ارشد ایران جریان داشته است. قدر مسلم این 
مذاکرات می تواند زمینه ساز رسیدن به توافق 
کلی با حضور همه طرفین برجام باشد حال باید 
دید که روند مذاکرات چگونه خواهد بود. هر 
چند که برخی معتقدند که شاید مذاکرات غیر 

مستقیم با آمریکا به نتیجه ای نرسد. 
بدوندستاورد

مذاکرات 3 جانبه اما غیر مستقیم ایران، 
آمریکا و نماینده اتحادیه اروپا در روز دوم چنان 
پیش رفت که به گفته رسانه ها چندان امیدوار 
کننده نبوده و نشست علی باقری، مذاکره کننده 
ارشد ایران با انریکه مورا، معاون مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا در قطر که قرار بود هفتم 

و هشتم تیرماه برگزار شود، به پایان رسید. 
تسنیم به  نقل از منابع آگاه در مذاکرات، در 
جریان این دور از گفت وگوها که به صورت 
غیرمستقیم بین ایران و آمریکا برگزار شد و 
اتحادیه اروپا نقش میانجی و انتقال دهنده 
پیام را به عهده داشته آورده است؛ ایران مجدداً 
بر لزوم دستیابی به یک توافق پایدار تأکید 
کرده اما آن چیزی که مانع از به نتیجه رسیدن 
این دور از گفت وگوها شده، پافشاری طرف 
آمریکایی بر متن طرح پیشنهادی خود در وین7 
است که شامل »تضمین برای انتفاع اقتصادی 
ایران« نمی شود، در واقع واشنگتن به دنبال 
احیای برجام به منظور محدود کردن ایران بدون 
دستاورد اقتصادی برای کشورمان است. همین 
مساله نیز باعث شده است به دلیل ضعف دولت 
بایدن و عدم توانایی در تصمیم گیری نهایی، 
احیای توافق هسته ای که صرفاً نیاز به پذیرش 
خط قرمز ایران در انتفاع اقتصادی از این رویداد 
از سوی آمریکا دارد، نشست دوحه هم فعلا 
تأثیر خاصی در پیشرفت مذاکراتی نداشته 
باشد. مساله ای که موجب شده تا نماینده ارشد 
اتحادیه اروپا هم از این رویکرد آمریکا در عدم 

تلاش برای احیای برجام، انتقاد کند. 
برایرسیدنبهیکتوافقپایدار

آمادگیداریم
وزیر امور خارجه کشورمان در جمع کارکنان 
و خانواده های اعضای سفارت جمهوری اسلامی 
ایران در ترکمنستان در بخشی از سخنان خود 
در خصوص روند تحولات گفت وگوها برای رفع 
تحریم ها با بیان اینکه ما برای رسیدن به یک 
توافق خوب، پایدار و قوی آمادگی داریم و در 
این زمینه جدی هستیم، اظهار داشت: به رغم 
اینکه آقای جو بایدن رئیس جمهور آمریکا مرتبا 
از کانال های مختلف پیام هایی را برای ایران 
ارسال می کند و تأکید می کند که من اراده 
جدی دارم برای اینکه به توافق برسیم، ولی 

ما هنوز در عمل چیزی جز رفتارهای مبتنی 
بر فشار حداکثری دوره ترامپ در آمریکا را 
شاهد نیستیم. حسین امیرعبداللهیان گفت: 
به رغم اینکه لسان و زبان آقای بایدن متفاوت 
است، ولی در مرحله عمل باید ببینیم که در 
این مرحله از گفت وگوها چه مقدار ادعای آنها 
نسبت به داشتن نیت و اراده جدی واقعی است. 
وی افزود: ما جدی هستیم و از خطوط قرمز خود 
به هیچ وجه عبور نخواهیم کرد. خطوط قرمزی 
که در مذاکرات در سطح سیاستگذاری و تصمیم 
گیری در کشور ترسیم شده است، مبتنی بر 
تامین حداکثری منافع ملی کشور است و این 
موضوعی است که نسل های بعدی نیز درباره 
آن قضاوت می کنند. رئیس دستگاه دیپلماسی 
بیان کرد: معتقدم اگر طرف آمریکایی نیت 
جدی داشته باشد و واقع بینانه برخورد کند، 
توافق در این مرحله و در این دور از مذاکرات در 

دسترس است. 
راهیبرایپیشرفت

سخنگوی سرویس سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا در یک کنفرانس خبری توضیحاتی را 
جهت شفـــاف سازی برگزاری مذاکــرات 
غیرمستقیم برجامی میان ایران و آمریکا در 
قطر ارائه کرد. پیتر استانو، با اشاره به برگزاری 
مذاکرات غیرمستقیم برجامی میان تیم های 
مذاکره کننده ایران و آمریکا در قطر، گفت: 
مذاکرات احیای توافق هسته ای از وین به جای 
دیگری منتقل نشده است. وی در یک  کنفرانس 
خبری در بروکسل در این باره بیان کرد: آنچه 
در حال حاضر در قطر در حال رخ دادن است، 
مذاکرات غیرمستقیم میان ایران و آمریکا با 
تسهیل گری اتحادیه اروپاست. این چیزی است 
که مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا شنبه 
گذشته در سفرش به تهران اعلام کرد و گفت 
که ما توانستیم مانع را از سر راه برداریم و پیش 

خواهیم رفت. 

مذکرات احیای برجام میان ایران، آمریکا و میانجی گری نماینده 
اتحادیه اروپا از روز سه شنبه آغاز شده و هر چند که مذاکرات دو 
سه روزه است و احتمالا طرفین به پایتخت ها باز خواهند گشت 
و ممکن است دوباره برای ادامه مذاکرات به دوحه بروند. یعنی 
دستورالعمل هایی از پایتخت ها دریافت کنند و دوباره به قطر 
بروند. لذا اینطور نیست که انتظار داشته باشیم طرفین این مذاکره 
3 جانبه به قطر رفته باشند تا چیزی را امضا کنند. اما آنچه مسلم 
است در مذاکرات پشت پرده ای که در یکی دو ماه گذشته که از 
طریق واسطه ها انجام می شده نه اینکه همه مسائل حل شده باشد 
اما بالاخره دو طرف امتیازاتی به یکدیگر داده اند. لذا بر اساس 
آن امتیازاتی که تمایل نشان داده شده که به یکدیگر بدهند 
این مذاکرات با واسطه آقای جوزپ بورل و اروپایی ها و شاید هم 
قطری ها و عمانی ها شروع شده است. در نتیجه می بینیم که یک 
روز مقداری مثبت تر پیش می رود و روز دیگر متوقف می شود. اما 
اینگونه نیست یک رسانه ای بنویسد که کار تمام شده و مذاکرات به 
نتیجه ای نرسیده است یا رسانه دیگری بنویسد که مذاکرات نتیجه 
بخش بوده و در حال اتمام است. بالاخره آنطور که گفته اند تا دو 
هفته فرصت است که این گفت وگو ها ادامه پیدا کند. بالاخره هر 
دو طرف باید امتیازاتی را به یکدیگر بدهند تا به نتیجه برسند. هر 
دو طرف نیز مشکلاتی دارند که طرف ایرانی می خواهد اقتصادش 
کاملا باز باشد و دیگر بهانه ای نباشد. لذا دنبال تضمین هایی است که 
باید دید اروپایی ها روی این تضمین ها چه کار خواهند کرد. طرف 
آمریکایی نیز مشکلات داخلی و انتخاباتی دارد و احساس می کند 
که اگر یکسری امتیازات را بدهد کل جریان حزب دموکرات در 
اغما می رود و انتخابات کنگره و ریاست جمهوری را از دست داده و 
خواهد باخت و به دست جمهوری خواهان نیز بهانه خواهد داد. لذا 
باید صبر کرد و نه باید ناامید شد و نه باید همه چیز را قطعی گرفت. 
این احتمال وجود دارد که مذاکرات امروز موقتا به اتمام برسد و 
طرفین مذاکره به پایتخت ها بازگردند و دستورالعمل هایی بگیرند و 
نتیجه گفت وگو های خود را به پایتخت ها اطلاع دهند و بعد دوباره 
به دوحه بروند.  هر چند که هنوز واسطه ها وارد کار نشده اند. از طرف 
دیگر اینکه اتحادیه اروپا اعلام کرده مذاکرات پس از دوحه در وین 
نیز ادامه خواهد داشت درست است چرا که باید همه طرفین برجام 
راضی شوند وگرنه سنگ اندازی خواهد شد. واقعیت این است که 
برجام مربوط به ۱+5 است و اکنون گیر کار آمریکا و ایران هستند. 
در این راستا در دوحه به صورت غیر حضوری مذاکره می کنند تا 
مشکلاتشان را حل کنند و بعد ممکن است که برخی کشورهای 
حاضر در برجام نیز ان قلت هایی بیاورند که آنجا هم باید بر روی 

مذاکرات کار شود. 

ابتکار راه ابریشم نوین را با توجه به تحول و تحرکی که در محیط 
بین الملل ایجاد کرده می  توان یک تغییر دهنده بازی در مناسبات 
بین الملل تلقی کرد. انباشت سرمایه و مازاد ظرفیت تولید شده توسط 
چین، نه تنها اقتصاد چین را جهانی ساخته، بلکه به تولید قدرت در 
حوزه های مختلف برای این کشور منجر شده است. آنچه مشخص 
است، اینکه از بین ۶ کریدور زمینی تعریف شده تنها یک کریدور آن 
تا قبل از بحران اوکراین فعال بوده و متعاقب بحران مذکور و تحریم 
راه آهن روسیه، اثربخشی آن نیز در مقطع فعلی در ابهام قرار دارد. 
سایر کریدورها از توان بالقوه ای برای آینده، متناسب با مهیا شدن 
شرایط سیاسی برخوردار هستند. در این میان هند اصولا کل این 
ابتکار را یک تهدید ژئوپلیتیک محسوب می  کند. هند با کریدور 
چین، پاکستان یا همان CPEC مخالف است زیرا از مناطق مورد 
اختلاف هند و پاکستان در منطقه کشمیر عبور و عملا مشکلی 
حاکمیتی برای هند به شمار می  آید. همچنین هند و چین بر سر 
ساخت لوله نفت از طریق میانمار با یکدیگر اختلاف دارند. از این 
منظر این کریدور از هیچ گونه ظرفیتی در قالب فعلی برای اجرایی 
شدن برخوردار نیست. کریدور چین، قزاقستان، روسیه به اروپا نیز 
کریدوری فعال تا قبل از بحران اوکراین بود و حدودا هر دو هفته یک 
قطار از آن عبور و داد و ستد در این مسیر جریان داشت. این داد و ستد 
عمدتا شامل کالاهایی سبک و با ارزش بالا که هزینه حمل و نقل آنها 
قابل تامین است، بودند. در کریدور چین، پاکستان نیز در حال حاضر 
موضوع حمل و نقل مطرح نبوده و عمده سرمایه گذاری های چین بر 
روی زیرساخت ها و موضوع تامین انرژی برای پاکستان و تبدیل بندر 
گوادر به هاب منطقه ای جهت تولید برخی کالاهای چینی و توزیع در 
منطقه متمرکز شده است. البته مطرح نبودن حمل و نقل در شرایط 
فعلی به منزله منتفی بودن نبوده و این ظرفیتی بالقوه ای محسوب 
می  شود. در کریدور چین، مغولستان، روسیه تجارت قابل توجهی 
صورت نمی  گیرد و از این نظر در مقطع فعلی نمی  توان آن را کریدوری 
مهم محسوب کرد. با وجود این کریدور چین، آسیای مرکزی، غرب 
آسیا را می  توان مسیر سنتی راه ابریشم محسوب کرد. این مسیر در 
حال حاضر به دلیل برخی مشکلات قابلیت فعال شدن پیدا نکرده 
است. در گام اول ترکمنستان خود را کشوری بی طرف محسوب و 
تلاش دارد رفتار منطقه ای و بین المللی آن حداقل در ظاهر منافاتی 
با این سیاست پیدا نکند. نکته دوم موضوع تحریم های آمریکا علیه 
ایران است که مانع از ورود و سرمایه گذاری طرف چینی در پروژه  های 
زیرساختی ایران که نیاز اساسی برای تحقق بخشی به این کریدور 
محسوب می گردد، است. به صورت کلی به نظر می  رسد هدف عمده از 
ابتکار یک کمربند  ـ یک راه یا راه ابریشم نوین در واقع تثبیت موقعیت 
و جایگاه چین به عنوان کشوری است که در حال ورود به حوزه 
ابرقدرتی در دنیا با قرائت و فرهنگی متفاوت از آمریکاست. در واقع 
این گونه برداشت می شود که از نظر چین جهان در حال ورود مجدد 
به دنیای دو قطبی با ویژگی هایی متفاوت از دوران جنگ سرد است. 
دو نهاد مالی ایجاد شده توسط چین برای این ابتکار یعنی صندوق 
راه ابریشم و بانک سرمایه گذاری زیرساخت آسیا را هر چند نمی توان 
رقیبی برای نهادهای مالی بین المللی و متاثر از سیاست کشورهای 
غربی در نظر گرفت اما این دو نهاد مالی به طور قطع گزینه کشورهای 

در حال توسعه را برای دریافت وام خارجی افزایش داده اند.

آرمانملی:رئیس جمهور که برای شرکت 
در ششمین اجلاس سران کشورهای ساحلی 
دریای خزر به ترکمنستان سفر کرده است در 
این جلاس دریای خزر را دریای همکاری دانست 
و اظهار داشت: همکاری های کشورهای ساحلی 
خزر به خصوص با توجه به تحولات بین المللی 
اهمیت فزاینده ای یافته است و این تعامل نه تنها 
موجب رونق اقتصادی و افزایش رفاه ملت های ما 
می شود، بلکه به تقویت صلح و ثبات منطقه ای و 
حل مسائل حوزه خزر صرفا از طریق کشورهای 

ساحلی می انجامد. 
اهماظهاراتآیتا...سیدابراهیمرئیسی

ازاینقراراست:
برای  اولویت ویژه ای  دولت سیزدهم  
گسترش روابط و همکاری ها با همسایگان 
دارد. رئیس جمهور با بیان اینکه روابط تهران و 
عشق آباد بر پایه توسعه روابط همسایگی و بر 
اساس اعتماد متقابل و همکاری های گسترده 
به سرعت در حال گسترش است، افزود: اجرایی 
شدن تفاهم نامه ها و اسناد همکاری که در سفر 
اخیر جنابعالی به تهران به امضای دو کشور 
رسید، ارتقای سطح و گسترش همکاری های 
دو کشور را تسریع خواهد کرد.  تسهیل صدور 
روادید تجار و افزایش سفر بازرگانان دو کشور 
زمینه گسترش و افزایش بیش از پیش حجم 
روابط تجاری دوجانبه را فراهم می کند. همچنین 
با توجه به درخواست اخیر جمهوری آذربایجان، 
جمهوری اسلامی ایران آمادگی دارد که ظرفیت 
سوآپ گاز ترکمنستان به آذربایجان را از مسیر 

کشورمان افزایش دهد
دریای خزر، میراث و سرمایه مشترک ما؛ 
کانون پیوند و دوستی؛ و منشا خیر و برکت برای 
بیش از ۲7۰ میلیون نفر جمعیت کشورهای 
ساحلی آن است که پنج کشور را در آیینه یک 
پهنه  واحد آبی انعکاس می دهد. همان گونه که 
پدران تمدن ساز و مادران فرهنگ پرور ما برای 
هزاران سال در این سواحل و مناطق از آرامش 
و نعمت برخوردار بودهاند، ملت های ما نیز به 
عنوان همسایگان ابدی حاشیه این دریا باید با 
نگاه بلندمدت به دریای خزر به عنوان دریای 
دوستی و همکاری بنگرند تا به مسئولیت خود در 
قبال نسل کنونی و نسل های آینده نیز عمل کرده 
باشیم. از این منظر، همگرایی فرهنگی کشورهای 
ساحلی خزر یکی از اولویت های اساسی است که 
همکاری و دوستی را در بلند مدت تضمین و در 
دل ملت ها مستحکم می کند. جمهوری اسلامی 
ایران پیشنهاد می دهد که با نهادسازی و برگزاری 
برنامه های مشترک فرهنگی-  اجتماعی این 

میراث معنوی حفظ و تقویت می شود. 
ما به عنوان کشورهایی که از طریق دریای 
خزر به هم پیوند خورده ایم و همسایه هستیم 

و با استفاده از قلمرو یکدیگر به دیگر کشورها 
و مناطق دسترسی پیدا می کنیم، در قبال این 
پهنه آبی و همچنین کشورهای ساحلی آن، 
حقوق و تکالیف زیادی داریم. حفاظت از محیط 
زیست شکننده، استفاده معقول از منابع زنده، 
فعالیت های مسئولانه برای بهره مندی از منابع 
معدنی دریای خزر با هدف توسعه اقتصادی و 
ارتقای رفاه و امنیت مردمان مان و احترام به 
حاکمیت، حقوق حاکمه و صلاحیت یکدیگر 
در این پهنه آبی، بخشی از این حقوق و تکالیف 

است. 
»صلاحیت  توافقِ  مورد  کلیدی  اصل  
انحصاری و اجماعی کشورهای ساحلی« برای 
تصمیم گیری راجع به دریای خزر و حل و فصل 
مسائل آن، چراغ روشنگر و راهنمایی است که 
در پرتو آن، زمینه های همکاری و تأمین منافع 
متقابل کشورهای ساحلی خزر فراهم می شود. 
این امر، و همچنین بر اساس معاهدات قبلی، 
راه مداخلات طرف های ثالث و غیرساحلی خزر 
در مسائل مرتبط با دریای خزر یا ارتکاب تجاوز 
و سایر اقدامات علیه هر یک از کشورهای ساحلی 
را می بندد و می تواند از وقوع حوادث ناخوشایند 
احتمالی، جلوگیری نماید. لذا ضروری است 
ما به عنوان کشورهای ساحلی دریای خزر با 
تاکید بر همکاری های پنج جانبه و پرهیز از 
اقدامات یکجانبه و با اتکا به ظرفیت های موجود 
و گسترش همکاری ها، منطقه دریای خزر را به 
عنوان »منطقه صلح و دوستی« حفظ کنیم و به 
منافع بلندمدت منطقه و کشورهای ساحلی و 
رعایت »اصل اتفاق آراء« در کلیه تصمیمات 
مربوط به دریای خزر، توجه جدی داشته باشیم. 
در نشست قبلی سران کشورهای ساحلی 
خزر در آکتائو در سال ۲۰۱۸ پس از دو دهه 
مذاکره، کنوانسیون وضعیت حقوقی دریای 
خزر به عنوان سندی که مبین حقوق و تکالیف 
کشورهای ساحلی و اصول اساسی فعالیت در 
دریای خزر تلقی می شود، نهایی و امضا شد. قطعاً 
اجرایی شدن آن می تواند زمینه ساز همکاریهای 
بیشتر کشورهای ساحلی و همچنین فعالیتهای 
گستردهتر در دریای خزر  را فراهم آورد. طبیعتا 
دستیابی به این نقطه مستلزم تحدیدِ حدود 
منصفانه مناطق اعِمال حاکمیت، حقوق حاکمه 
و صلاحیت کشورهای ساحلی در خصوص 
بخش های بستر و زیربستر دریا، سطح و ستون 
آب و همچنین فضای فوقانی دریای خزر است. 
در این راستا نهایی شدن »موافقت نامه چگونگی 
ترسیم خطوط مبدأ« حائز اهمیت است و 
جمهوری اسلامی ایران همواره، ازجمله در 
اعلامیه تفسیری پس از امضای کنوانسیون، 
تصریح کرده است که این مساله برای ایران به 
عنوان کشوری که »شکل ساحل آن آشکارا 

در وضعیت نامساعدی« است، دارای اهمیت 
چشمگیر و تعیینکننده است. امیداریم با ادامه 
مذاکرات نمایندگان کشورهای ساحلی در 
آینده نزدیک، این موافقت نامه نیز نهایی شده 
و راه را برای تصویب کنوانسیون رژیم حقوقی 
دریای خزر هموار کند. عدالت یکی از بنیان های 
اساسی شکل دهنده سیاست خارجی جمهوری 
اسلامی ایران است بر این اساس برقراری روابط 
عادلانه به صورت دوجانبه و همچنین شکل دهی 
به نظم عادلانه چندجانبه جزو جهت گیری های 
اصلی سیاست خارجی ایران است. طبیعتا یکی 
از فواید نظم عادلانه، گسترش روابط دوستانه 
بین بازیگران به خصوص همسایگان است که 

تامین کننده منافع متقابل آنها نیز خواهد بود. 
به  توجه  با  ایران  اسلامی  جمهوری  
موقعیت جغرافیایی و زیرساخت های مناسب 
خود آماده است زمینه ترانزیت و دسترسی 
کشورهای ساحلی دریای خزر به دیگر کشورها 
و مناطق به خصوص بنادر ایران در خلیج فارس 
و دریای عمان را از طریق قلمرو خود فراهم 
نماید. همچنین، همکاری در زمینه صادرات و 
سوآپ نفت و گاز، برق، مواد معدنی و محصولات 
کشاورزی از جمله مواردی است که در ماه های 
اخیر در دستورکار مذاکرات ما با کشورهای 
همسایه در دریای خزر بوده است و توافقات 
خوبی در این زمینه ها شکل گرفته است که نوید 
دهنده دوران نوینی از همکاری های راهبردی 
است. دریای خزر دریای همکاری است و این 
با توجه به تحولات  همکاری ها به خصوص 
بینالمللی اهمیت فزایندهای یافته است. تعامل 
جمهوری اسلامی ایران با دوستان و همسایگان 
خود اصالت دارد و این تعامل و همکاری نه تنها 
موجب رونق اقتصادی و افزایش رفاه ملت های ما 
می شود بلکه به تقویت استقلال کشورها و صلح 
و ثبات منطقه ای و حل مسائل حوزه خزر صرفا از 
طریق کشورهای ساحلی می انجامد. این راهبرد 
کلان جمهوری اسلامی ایران، فارغ از تحولات 

بین المللی ادامه خواهد یافت. 
ابتکارات  از  ایران  اسلامی  جمهوری  
ارائه شده از سوی رؤسای جمهور محترم 
کشورهای ساحلی دریای خزر برای توسعه 
همکاری های اقتصادی در حوزه های حمل و 
نقل، سرمایه گذاری، گردشگری و دیگر اشکال 
حمایت  و  استقبال  اقتصادی  فعالیت های 
می نماید و به صورت خاص بر لزوم تقویت 
روابط فرهنگی و حفظ محیط زیست شکننده 
دریای خزر تاکید دارد. جمهوری اسلامی ایران، 
دریای خزر را دریای صلح و دوستی و عامل 
پیوند و نزدیکی مردم منطقه می داند و برای 
همکاری های همه جانبه بر اساس احترام و منافع 

متقابل آمادگی خود را اعلام می دارد. 

واکنش خاندوزی 
به تحریف سخنان 

رئیس جمهور 

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: در 
روزهای اخیر برخی رسانه ها با تحریف 
رئیس جمهور  سخنان  شیطنت آمیز 
این گونه القا کردند که گویا یک تورم 
بالاتری در سال آینده وجود خواهد داشت 
اما حرف این است که دولت در نظر دارد 
اجرای برخی احکام قانونی را با توجه به 
عالانه سازی یارانه ها از سال آینده آغاز 
کند. احسان خاندوزی افزود: این یک 
تحلیل شیطنت آمیز و غیرمنصفانه است 
و نکته  مدنظر رئیس جمهور این بود که 
دولت در نظر دارد برخی احکام قانونی 
مثل افزایش نرخ ارز مبنای محاسبه 
حقوق قانونی گمرکی از ۴۲۰۰ تومان به 
نیمایی را با توجه به این که اجرای سیاست 
عادلانه کردن توزیع یارانه ها موجب 
افزایش موقت قیمت در کالاهای اساسی 
شده، با اجازه قانونگذار در سال ۱۴۰۱ 
اجرایی نکند. خاندوزی ادامه داد: دولت 
در این خصوص لایحه دو فوریتی تنظیم و 
به مجلس ارسال کرده است ک امیدواریم 
نمایندگان مجلس با دو فوریت و اصل 
لایحه موافقت کنند تا اجرای احکام مورد 

نظر به سال ۱۴۰۲ موکول شود. 

رئیسجمهور:

 همکاری کشورهای ساحلی خزر با توجه به 
تحولات بین المللی اهمیت فزاینده ای یافته است

آمادگیداریمظرفیتسواپگازترکمنستانبهآذربایجانراازمسیرکشورمانافزایشدهیم

 حضور پلیس مقتدر 
در همه عرصه ها و میدان ها 

اثرگذار است

رئیس کل دادگستری استان تهران 
با اشاره به کاهش سهم وقوع سرقت در 
طی پنج سال گذشته در استان تهران 
گفت: این رتبه به راحتی به دست نیامده 
و حاصل اقدامات انتظامی و امنیتی 
شبانه روزی فراوانی است. علی القاضی 
به اقتضائات امنیتی و انتظامی خاص 
استان تهران اشاره کرد و اظهار داشت: 
حضور پلیس مقتدر در همه عرصه ها و 
میدان ها اثرگذار است و در حال حاضر 
این توانمندی با زحمات و تلاش های 
بسیاری محقق شده است. القاصی در 
ادامه به رازگشایی از سرقت صندوق 
امانات بانک ملی توسط فرماندهی 
انتظامی تهران بزرگ در کوتاه ترین زمان 
ممکن اشاره کرد و گفت: از لحظه ای که 
از وقوع این سرقت اطلاع حاصل شد، 
به تمامی مراجع قضائی ذی ربط دستور 
داده شد تا اقدامات لازم در جهت تسهیل 
کار ضابطین صادر شود و در نهایت در 
کوتاه ترین زمان ممکن و با اقدامات فنی 
تمامی متهمان شناسایی و دستگیر 
شدند و اموال مسروقه نیز کشف گردید 
که این موضوع نقش ویژه و قابل توجهی 
در ارتقای اعتماد عمومی نسبت به پلیس 

در پی داشت. 

 افغانستان عاملین 
 شهادت مرزبان ایرانی 

را مجازات کند

سخنگوی وزارت امورخارجه گفت: 
از مقامات مسئول حکومت سرپرستی 
افغانستان انتظار می رود در جهت روشن 
شدن ابعاد موضوع، مجازات عاملین 
و اتخاذ تدابیر لازم برای جلوگیری از 
وقوع حوادث مشابه اقدام جدی بعمل 
آورند. ناصر کنعانی با اظهار تأسف و 
تأثر نسبت به شهادت »محمد صیاد« 
از نیروهای پرافتخار مرزبانی جمهوری 
اسلامی ایران، مراتب تسلیت و همدردی 
خود را به خانواده محترم شهید و تمام 
مرزبانان جمهوری اسلامی ایران ابراز کرد. 
سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: 
ابعاد این حادثه ناگوار در منطقه مرزی 
میلک که منجر به شهادت مرزبان عزیز 
جمهوری اسلامی ایران گردید، از جانب 
نهادهای مسئول در دست بررسی است 
که به محض مشخص شدن دقیق موضوع، 
اطلاع رسانی خواهد شد. کنعانی با اشاره 
به برگزاری نشست گفت وگوهای مشترک 
مرزی ایران و افغانستان، اضافه کرد: از 
مقامات مسئول حکومت سرپرستی 
افغانستان انتظار می رود در جهت روشن 
شدن ابعاد موضوع، مجازات عاملین و 
اتخاذ تدابیر لازم برای جلوگیری از وقوع 

حوادث مشابه اقدام جدی بعمل آورند. 


